
גילוידעת

בשבוע בו התפרסם הסקר לפיו 70% מהציבור בישראל מצדד בגזר דין 
מוות לרוצחי משפחת פוגל, ישבנו לשוחח עם הסב, הרב יהודה בן ישי, 
על אמונה, התמודדות, שאיבת כוחות ואופטמיות

ניצוצות של החיים
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הרב דב ליאור מזכיר לכולנו שחינוך ילדים מתחיל כבר מרגע הלידה
הרב דני אלינר בטיפ לזוגיות: להיות אחד בשביל השני ולא אחד מול השני
אסתר סילם אלוש תוהה בקול מדוע שכר הלימוד בחינוך הדתי יקר לליבנו ולכיסנו

וקראתם דרור
במלאת תשע שנים לנפילתו בגבורה של מח"ט חברון, דרור וינברג הי"ד, 
רונית לוינשטיין מספרת סיפורים קטנים על איש גדול
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>
יום המחויבות לבטיחות בדרכים

"ויצא יעקב...וילך חרנה". הליכתו של יעקב לחרן וחייו ה"שגרתיים" בבית לבן, מלווים 
במאבקים ובמתחים. דרכו של יעקב מסמלת את משמעות הביטוי "חושבים חיים". 
יעקב מלמד אותנו כי בכל מצב צריך להביט קדימה ולהמשיך בדרך. האדם החושב 
חיים הוא בבחינת "סולם מוצב ארצה וראשו מגיע השמיימה". מותר וצריך לחלום, 

אך עם רגליים יציבות על הקרקע.
ביום שלישי, ג' בכסלו, צוין בארץ יום המחויבות לבטיחות בדרכים. ביום שני התקיים 
ברמת גן ערב זיכרון להרוגי תאונות הדרכים בהשתתפות שר התחבורה ואנשי משרדו, 

משפחות שכולות, נציגי עמותות, חיילים ובני נוער.
יום המחויבות צוין בסימן: "חושבים חיים" והתמקד בשלושה נושאים:

1. אם שותים, חושבים חיים ולא נוהגים.
2. לפני שנוסעים, חושבים חיים וכולם חגורים.

3. בזמן הנהיגה, חושבים חיים ולא מסמסים.
במהלך השבוע נערכו פעילויות רבות ומגוונות בבתי הספר היסודיים והתיכוניים. ביום 
בני הנוער  המחויבות התקיימה פעילות ענפה במקומות רבים בארץ, בהשתתפות 
ונציגי העמותות שנתנו הסברים וכללי התנהגות במצבים שונים בדרך וחילקו חומרי 

הסברה בנושאי בטיחות שונים.
בדרכים",  לבטיחות  מחויבות  "ימי  והחברתית  המשפחתית  במסגרת  לקבוע  כדאי 
שבהם נדון עם משפחתנו ועם חברינו במגוון נושאים הקשורים לנהיגה ולהתנהגות 

נכונה ובטוחה בדרך.
לאחרונה שמענו לצערנו על מספר מקרים של אנשים בגילאי 55-65, שיצאו לטייל 
ולא חזרו. אני ממליץ לצאת  ברכיבה על אופניים או בהליכה בשעות הערב לבדם 
לרכיבה או להליכה בשעות הערב רק בליווי של אדם נוסף. כפי שכבר נכתב: "טובים 

השניים מן האחד".    
במסגרת המחשבה לחיים, כדאי להציע קורס עזרה ראשונה הכולל החייאה במסגרת 

בתי הכנסת ואף לרכוש ציוד החייאה בסיסי.
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הדלקת נרות < ירושלים 3:59 תל אביב: 4:17  חיפה: 4:06
    5:11 5:13 תל אביב: 5:14 חיפה:  ירושלים   > צאת השבת 

גליון 87
פרשת ויצא
ו' בכסלו
התשע"ב

תמונת שער:
וימצא דודאים בשדה 
)ויצא ל', י"ד( 

קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור:  

הפקה ופרסומות: 
לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד

gdaat@pisrael.com      02-5350915
עריכה: טל איתן   ע. עריכת לשון: מרב הולצמן

עיצוב: תמי כהן
תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד

© כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'
 נא לא לקרוא בשעת התפילה  נא לשמור על קדושת הגיליון 

 כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים

אבי קנטרוביץ < מנכ"ל תנועה כהלכה

אביה: 09-7745758, 054-4836343 קרן  ע"י  מסובסדות  כהלכה  תנועה  של  חכמה  לנהיגה  סימולציה  סדנאות 

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 

בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 5 בני אדם. בזהירות נעשה לזה סוף!
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תמונת השער צולמה על ידי אפרים לב

רוצים לראות תמונה שצילמתם על שער גילוי דעת?  
שלחו לנו תמונה הקשורה לפרשת וישלח

gdaat@pisrael.com  :למייל 
וציינו: עבור תמונת שער. 

בכל שבוע תתפרסם תמונת שער שישלחו הקוראים.
אולי זו תהיה התמונה שלכם!

הגיליון מוקדש לעילוי נשמת:
ר' אליקים גצל גולדברג ז"ל

הרב בנימין אייזנר זצ"ל
הרב אהוד ברזילי זצ"ל

הרב בנצי נמט זצ"ל
הרב חנן פורת זצ"ל

הילדה נועה נחלה כהן ז"ל

הגיליון מוקדש לרפואת 
שירה מרים בת הילה

חדש°

יצא לאור° סידור בנוסח אשכנז או ספרד
עם פירוש המהר¢ל

סידור בעיצוב מרהיב
ובאותיות מאירות עיניים

עם ביאוריו הייחודיים
של המהר¢ל מפראג

∞≤≠μ∞∞≥∑≥≥ ∫להשיג בחנויות ספרי הקודש המובחרות להזמנות

ניתן להשיג במהדורה גדולה ובמהדורה בינונית

 ˙¯Â„‰Ó ÌÚ „ÂÓÏÏ ¯˙ÂÈ ÁÂ ÂÈ˘ÎÚÂ
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קהילות ובתי כנסת יש לכם במה!
רוצים לתרום או לקבל, למכור או לקנות ציוד וחפצים לבית הכנסת? שלחו מייל ל: gdaat@pisrael.com ונפרסם את בקשתכם (על בסיס מקום פנוי)

קמפיינים חברתייםגילוידעת
ארגון רבני צהֹר מרחיב את פעילותו וזקוק לתרומה של ציוד משרדי במצב טוב:
eranc@tzohar.org.il :ריהוט משרדי, מחשבים ומדפסות. נודה לכם אם תפנו ל

לבית הכנסת קהילת "רדליך" בגבעת שאול, ירושלים
דרושים סטנדרים. חביב: 050-7975040
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בית מדרש משכן אהוד 
לזכר משפחת פוגל הי¢ד

ממשיכים
ובונים

בונים  את בניין הקבע של בית מדרש איתמר   
”משכן אהוד“ לזכר הנרצחים

וממשיכים  להרבות תורה¨ חיים ויישוב הארץ°

חצי שנה לאחר טבח משפחת פוגל ≠
ר“מ בישיבה הגבוהה איתמר הרב אודי 

רעייתו רותי 
וילדיהם יואב¨ אלעד והדס הי“ד

תרמו עוד היום
לבית מדרש איתמר 

Æוקחו חלק בהמשך הבניין
לפרטים ולתרומות∫

∞≤≠ππ∑∏±±¥ 
חשבון מסμ∞¥ ß∞≥≤¨ בנק המזרחי¨

סניף קרני שומרון ≤∏¥
התרומות מוכרות לצרכי מס לפי סעיף ∂¥

או בדואר∫ מוסדות בית מדרש איתמר¨ 
Æ¥¥∏≥¥ ד“נ לב השומרון¨ מיקוד

מגרון - החזית של כולנו
יום רביעי בë טבת (28 בדצמבר) 

נר שמיני של חנוכה

מדליקים
את האור

אכפת לכם מהמצב? רוצים לשמור על מגרון?

כנס שגרירי מגרון
בואו בחנוכה להיפגש עם תושבי מגרון ושגריריה, 

לשמוע על הפעילות הציבורית לחיזוק היישוב,
ולהיות שליחים לעשייה למען מגרון!

לפרטים: 02-5322646 | 054-5210002

במגרוןמנצחים
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מעשה שהיה כך היה: לפני זמן-מה פנה אלי ידידי היקר 
רב הפעלים והעשייה רבי יצחק שטיגליץ, מנהל המערך 
לשירותים רוחניים ויחידת שליחות ההוראה בתפוצות, 

ושאל אם אוכל להעביר ימי עיון לרבני גרמניה. 
ידרוך על האדמה הטמאה?!"  לניצולי שואה  "דור שני 
היו  הקו  ועל  לעבוד,  יודע  יצחק  רבי  אבל  שאלתיו;   -
 O.R.D. שני רבנים נמרצים מראשי ארגון רבני גרמניה
נענו  הם  מיד  בארץ.  בשיעורים  אצלי  שלמדו  שזכיתי 
ואמרו: "הרב תמיד מציין בשיעורים שהאפשרות של רב 
לשבת בירושלים היא בתנאי שכאשר קוראים לו מרחבי 

הגלובוס, הוא נענה מיד". 
לנגד עיניי עמדה דמות דיוקנם של סבי הפרטיזן הרב 
שלום אלתר זצ"ל ושל דודתי הפרטיזנית, מורה ב"בית 
יעקב" של שרה שנירר, ושאלתי את עצמי מה הם אומרים 
ועניתי   - מקיים"  ונאה  דורש  "נאה  אך  רגע.  באותו  לי 

תשובה חיובית. 
לטיסה,  התארגנתי  האחרונה  קודש  שבת  צאת  עם 
הסיטואציה  על  במוחי  עוברות  רבות  כשמחשבות 

המיוחדת: ללמד תורה על אדמת גרמניה הנאצית.
לא כאן המקום להאריך על מערך התחושות האישיות 
שלי, אך הרגשתי את ברכת ה' ליעקב "והנה אנוכי עמך 
ושמרתיך בכל אשר תלך". )עיין שו"ת "קול מבשר" להרב 
משולם ראטה, ח"א סימן י"ג, בעניין: האם להכריז חרם 

על כניסת יהודים לגרמניה?(
ביום ראשון בבוקר הגעתי ללייפציג, לא ליריד מסיפורי 
החסידים... וראיתי חבורה מכובדת של כלל רבני גרמניה 

המשקיעים את כל לבם בשרידי היהדות שם ובאוכלוסייה 
הרחבה שהגיעה מחבר העמים.

בהזדמנות זו, הנני קורא לחבריי הרבנים ולכלל הציבור 
לסייע בנדיבות ובמרץ לידידיי היקרים, רבי יצחק שטיגליץ 
העולמית,  הציונית  מההסתדרות  וסרמן  יחיאל  והרב 

במפעלם החשוב.

כאשר נפרדתי מצוות הרבנים, אמרתי להם: "אני רואה 
אך  מסובכות.  הלכתיות  ושאלות  קשיים  הרבה  שיש 
תמיד כדאי לכם לזכור שיש לכם - יחד עם משפחתי 
אתכם  מלווים  אשר  יושר  מליצי  מליון  ששה   - הי"ד 

בעבודת הקודש שלכם".
סיימתי באמרי כי הנחת-רוח הגדולה ביותר שתהיה להם 
לארצנו  יהודים  שיותר  כמה  להעלות  יצליחו  אם  היא 
אל  "והשיבותיך  בפרשתנו  ליעקב  הברכה  הקדושה. 
הקב"ה  הבטחת  אלא  חלום  לא  היא  הזאת"  האדמה 

לעם ישראל.  

רציתי לשתף אתכם באחת השאלות שבהן דנתי עמם 

שם. 

אך  הם;  באשר  ישראל  נדחי  יקבץ  שהקב"ה  מובטחנו 

השאלה היא צורת ההשתדלות שלנו בנושא זה. המשאבים 

האנושיים והכלכליים הם כידוע מוגבלים. בשיטה הנוכחית 

הולכים ונפתחים מרכזים יהודיים ברחבי העולם, כל פעם 

במקום נוסף. ההשקעה מתפזרת ואינה מאפשרת נתינת 

שירותים נאותים במקומות רבים. 

על כן, יש שהציעו לפתח רק מקומות מוסכמים בחו"ל 

ושם   - - בתפילה שנצליח להתאחד להסכמה עליהם 

להשקיע את כל המשאבים, על מנת שבמקומות האלה 

יוכלו להתרכז היהודים של אותה מדינה, שמשום-מה 

לא עולים לארץ. וכן הדבר ישמש את הנוסעים לצורכי 

מסחר וכדו' ברחבי העולם. 

דיברתי על כך עם ראשי חב"ד, העושים עבודה מופלאה 

שנפתחת  חדשה  נקודה  שכל  טענו  והם  תבל,  ברחבי 

מיהדותם  התייאשו  שכבר  יהודים  אף  אליה  מושכת 

ושבוודאי לא היו מגיעים לריכוזים הגדולים.

אשמח מאוד לשמוע את דעתכם בנידון: 

 vpuah@gmail.com
בסיום הכנס הרגשתי את הקריאה "קום צא מן הארץ 

הזאת ושוב אל ארץ מולדתך" - וברוך ה' שבתי בשלום 

אל ארצנו הקדושה, סמוך מאד לשיעור השבועי שהנני 

זוכה להעביר בישיבתנו ישיבת מרכז הרב. אפילו "ליטווק" 

כמוני הלך קודם-כל לטבילה במקווה טהרה... 

פרשתנו עוסקת בעיקרה בהולדת בניו של יעקב אבינו, 
המהווים את התשתית לבניין בית ישראל.

ובפני  ולא בארץ ישראל,  נהריים  נולדו בארם  יעקב  בני 
יעקב אבינו עמדה בעיית החינוך שיקבלו, אך יעקב ראה 
את הנולד והכין את עצמו לחיים בגלות. חז"ל אומרים 
שלאחר שיעקב קיבל את הברכות מיצחק ונאלץ לברוח 
מפני עשו אחיו, לא ברח מיד לארם נהריים - אלא התעכב 
14 שנה בבית המדרש של שם ועבר כדי להתחזק ולקבל 
חוסן רוחני. בית מדרש זה היה "המכללה התורנית" היחידה 

בעולם העתיק. 

לאחר שיעקב הרגיש מספיק מחוזק, הוא נשא רגליו והלך 
בני קדם". שם לא היה אף מוסד תורני לחינוך  "ארצה 
"חיידר"  ולא  לא תלמוד-תורה  בית ספר,  לא   - הילדים 
מכל סוג שהוא. יעקב אבינו לקח עמו את ילדיו הקטנים 
לרעיית הצאן, והיה מעביר אליהם את מה שלמד בעצמו 
החדיר  הוא  מאבותיו.  שספג  מה  ואת  ועבר  שם  אצל 
בילדיו את הידיעה שהם צריכים להיות התשתית של 

בניין בית ישראל. 

יש בפרשתנו שתי דוגמאות לחינוך הילדים, אחת בתחום 
שבין אדם לחברו ואחת בתחום שבין אדם למקום. 

דוגמא ראשונה היא מראובן, שכשהיה כבן 6 הביא לאמו 
דודאים שמצא בשדה. מסביר רש"י שלמרות שהיה זה 
בימי קציר חטים, ראובן לא פשט ידו בגזל ולא הביא לה 

חטים, אלא דווקא דודאים שגדלים הפקר. 

דוגמא שניה - כאשר יעקב נאלץ לברוח מלבן הרודף אחריו. 
כשהדביק לבן את יעקב, שאל "למה גנבת את אלוהיי?". 
המדרש אומר שבני יעקב אמרו ללבן "ביישתנו, אבי אמא". 
אף שהיו ילדים קטנים, הם ידעו שהפסלים הם הבל ורעות 

רוח ושבושה היא להשתחוות אליהם. 

זה החינוך שיעקב העניק לילדיו כבר מקטנות, הן בתחום 
שבין אדם למקום והן בתחום שבין אדם לחברו, ובזה בנה 

את התשתית של כנסת ישראל.

יעקב אבינו מסר את נפשו על חינוך בניו, שאכן יצאו יראים 
ושלמים. גם במעשה המכירה של  יוסף, שבו נראה לכאורה 
שהאחים לא נהגו כשורה, אין ספק שהם חשבו שזו הדרך 

הנכונה וכל מה שעשו נעשה לשם שמים.

מכאן אנו לומדים שאם אדם מכין את עצמו, ומצטייד 
במטען רוחני גדול, יש בכוחו לא רק לשמור על עצמו - 

אלא גם לחנך את ילדיו. 

כאשר יעקב אבינו שולח מלאכים אל עשו הוא אומר לו: 
"ותרי"ג  ודורשים חז"ל שהתכוון לומר:  גרתי",  "עם לבן 
מצוות שמרתי". לכאורה, מה מעניין את עשו בכך שיעקב 
יעקב היה  ידע שאם  שמר תרי"ג מצוות? אלא שעשו 
כל כך הרבה שנים אצל לבן הרשע ובכל זאת שמר על 
לו.  יוכל  - הוא, עשו, לא  ועל רמתו הרוחנית  תמימותו 
היה בסיפור הדברים איום סמוי לעשו, שיידע שלא יוכל 

לפגוע ביעקב. 

נגד הרשעים שמבחוץ תלוי  בימינו, כושר עמידתנו  גם 
בעוצמה הרוחנית המושרשת בלבנו. אם נתחזק באמונתנו, 
נוכל לעמוד מול כל הרשעים שמסביב ומול החולשות 
שמבפנים ללא מורא ופחד. אם רק נדע לכלכל את מעשינו 

ולפעול בתבונה, נוכל להתמודד עם כל הקשיים.

יהי רצון שאכן עם ישראל יתחזק בשמירת התורה, ואז 
נזכה שהקב"ה יסלק מעלינו את כל שונאינו וינקה את 

ארצנו לקראת גאולתנו ההולכת ובאה 

גילוידעת כאז כן היום
הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

האם לצאת בעקבות יעקב אבינו לגלות?
גלויוידועהרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

"בית מדרש זה היה 'המכללה התורנית' 
היחידה בעולם העתיק"
 

"אני רואה שיש הרבה קשיים ושאלות 
הלכתיות מסובכות. אך תמיד כדאי לכם 

לזכור שיש לכם - יחד עם משפחתי 
הי"ד - ששה מליון מליצי יושר אשר 
מלווים אתכם בעבודת הקודש שלכם"

 



5

גילוידעת

המחיר:  595,000&*
*צמוד למדד תשומות הבניה 10/11

הבית- 
חד משפחתי, 4 חדרים,
98 מ“ר על חצי דונם 

המיקום-הר חברון 
30 ד‘ מב“ש 

40 דק‘ מי-ם 

www.amana.co.il

מעוןזה יותר מבית 

www.ma-on.co.il 

מרכז מידע אמנה : 1-800-260-240     לפרטים: גיל- 054-2200840 

   קליטה: רחלי - 0528903676

מזמינים אתכם 
לבנות את ביתכם יחד איתנו 

בקהילה שהיא משפחה

הישוב- תורני קהילתי

הקהילה-  65 משפחות 

הרצון - לצמוח 

 05
28

90
86

60
ה-

טלי
דיו 

סטו

הכוונה נכונה
הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה 

ורב המועצה האזורית שומרון

אחד הספרים שיש בהם מוסר השכל גדול הוא ספר 
ילד  מתאר  הספר  בקצרה,  הנדיב".  "העץ  הילדים 
שמקטנותו השתעשע ונהנה מהעץ ומפירותיו. העץ 
נתן לו בשמחה, עד שגדל הילד, ניצל את ענפי העץ 
ואחר כך כרת את העץ כדי להשתמש בגזעו. גם כאשר 
לא נותר אלא גזע כרות, שמח העץ כאשר הילד-הזקן 

בא ויושב עליו.

כיצד הוא   - זהו תיאור שלילי  "הילד"  כמובן שמצד 
מנצל את "העץ", שהוא משל להורי הילד, עד שהוא 
מוצץ מהם את כל לשד חייהם. אולם מצד ההורים, 
מצביע הסיפור על כך שהורים מוכנים לתת את כל 

כולם למען ילדם.

אולם, בשום פנים אין להרשות שבן ינצל את הוריו עד 
כדי "כריתת העץ".

במשפחת אחיך, לפי תיאורך, הכל התחיל ברגל שמאל. 
הבן אינו נוטל אחריות על עצמו, על אשתו ועל ילדיו. 
לבן כזה אסור בשום פנים לסייע להתחתן צעיר. הוא 

חייב לעבור שלב של התבגרות - ובעיקר של תודעה 

לנטילת אחריות  חינוך  לנטילת אחריות על מעשיו. 

תלוי בעיקר בהורים ולא בבן. אם ההורים היו משכילים 

להסתלק מאחריות על בנם ועל ידי כך להעביר אליו את 

האחריות - יש סיכוי גדול שהבן היה נופל פעם ופעמיים 

ובסופו של דבר מבין ש"אם אין אני לי, מי לי"? ומתוך 

כך מביא את עצמו ליטול אחריות. אולם, לדבריך, בכל 

פעם שהוא "עשה שטויות" - ההורים נטלו אחריות, 

שילמו את חובותיו והוציאוהו מהכלא. 

היה  אסור  כאמור,  שלו,  הרווקות  למצב  נחזור  אם 

לסייע לו בחתונה. בית בראש ובראשונה מחייב את 

נסמך עליו.  הבעל להיות עמוד השדרה שכל הבית 

בחור שאינו יודע להיות אחראי על עצמו, כיצד יקח 

אחריות על ביתו? גם אם הלך הבחור והתחתן בכוחות 

עצמו, בכל שלב משלבי חייו, אסור להורים לקחת על 

עצמם את האחריות. זה נשמע אכזרי, לראות בן הולך 

ושוקע ומסתבך ולא לעשות כל צעד לחלצו; אולם זו 

הדרך היחידה, שאולי באמצעותה יתעשת ויבנה את 
עצמו, וממילא את משפחתו. יש אנשים הלומדים "דרך 
הראש" ויש הלומדים "דרך הרגליים", ובלבד שייעשה 
הכל מתוך אהבה. אלו הם "ייסורים של אהבה" שהורים 

צריכים לפעמים לייסר את בנם, לטובתו.

אחיך  למשפחת  עזרתך  מאוחר.  לא  עדיין  כיום,  גם 
תהיה על ידי כך שבשום אופן לא תציע להם עזרה 
כלכלית, לפחות לא בשלב זה. כל עזרה כזאת תיבלע 

בבור בלי תחתית.

תוכל לסייע להם בהכוונה נכונה: לאהוב את בנם ואת 
משפחתו, ומתוך כך לתת לו להתמודד. אם זוהי גזרה 
ידאגו  שהם  אפשר  בה,  לעמוד  יוכלו  לא  שההורים 
שתמיד יהיו לכלתם ולנכדיהם מוצרי מזון אלמנטריים 
יסייעו  יסבלו מחרפת רעב. הם לא  בבית, כדי שלא 
לבנם ולכלתם בכסף, אלא רק במוצרי מזון. אם יבהירו 
לעצמם, לבנם ולכלתם את דרכם החדשה, יש סיכוי 

לתיקון 

שאלה
משפחתו של אחי מתמודדת עם בעיה. יש להם בן שהתחתן בגיל צעיר, כיום הוא נשוי עם שני ילדים והוא "עושה להם בית-ספר". לפעמים עובד, 

לפעמים משחק ומפסיד עשרות אלפי שקלים, פעם כבר ישב בכלא וההורים כמובן שילמו במיטב כספם כדי להוציא אותו. 
האם לעזור להם בכסף? האם אפשר ממעשר כספים, או בדרך אחרת?

ענייןמשפחתי?!

תשובה
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דיסק 
Unplugged 2 

איתן כ"ץ תמיד היה אחד הדברים המרגשים במוזיקת 
מוזיקלית  ממשפחה  בא  איתן  היהודית.  הנשמה 

שמחלקת את זמנה בין אמריקה לישראל. אחיו הוא 
הזמר הידוע שלמה כ"ץ ושניהם הוציאו בעבר אלבומי מלודיה ונשמה, 
ביחד ולחוד. הסגנון שלהם שאוב מבעל הרגש הגדול, רבי שלמה קרליבך, 

שמשפחתם רואה בו מודל לחיקוי.
לפני כשנתיים חשף שלמה בפני האח הצעיר איתן את קסם הגיטרה, ואיתן 
עמל רבות לקנות מיומנות בכלי זה. התוצאה מובאת לפניכם כעת במלוא 
קסמה. באלבום "Unplugged 2" בחר כ"ץ את הלחנים הכי נדירים של 
הרב קרליבך, והוא מנגן אותם ברוך וביד אומן. הגיטרה אינה לבד; כינור 
ומקהלה מלווים את כל האלבום והסאונד - סוף הדרך לאולפן הניו-יורקי. 

אנשים שקנו את הדיסק הזה חוזרים ומעידים כי הם שומעים 
ודומעים לא מעצב - פשוט מהתרגשות. 

יהושע שטרן, "דברי שיר" 

השבטמדורת

ספר
פעם בשבוע - תובנות והעצמה אישית מפרשת השבוע

אהרוני בורנשטיין, בהוצאת ידיעות ספרים
פרשת השבוע היוותה בסיס נרחב למגידים ולדרשנים בכל הדורות. אהרוני בורנשטיין, 
בוגר ישיבת רמת-גן, החליט בספרו "פעם בשבוע" להיות עוד חוליה בשרשרת הדרשנים 
המסורתית. "פעם בשבוע" מכיל רעיונות, תובנות ושביבי חכמה קצרצרים שמתקשרים 
בדרך זו או אחרת לתוכן של הפרשה. הקשר בין התכנים לפרשיות לא תמיד חזק במיוחד, 
אבל זה לא מוריד מערכו של הספר. ספרו של בורנשטיין דומה מהרבה בחינות לספריו 
של צבי אייל, גם הוא מהוצאת ידיעות ספרים. אייל, מחבר רבי-המכר "כששומעים 
סיפור זה אחרת" ו"אוהב ימים", למד גם הוא בישיבה ברמת-גן וגם ספריו מאופיינים 

בלשון קלילה וחביבה. 
ראשיתו של הספר בדברי תורה ששלח המחבר במייל לקצינים ברחבי הארץ, בתקופת 
עיבוד  עברו  ויותר,  שנים  עשר  לפני  נכתבו  שחלקם  התורה,  דברי  הצבאי.  שירותו 
מציג  בשבוע"  "פעם  המודפסים.  הספרים  בקהל  לבוא  ראויים  שיהיו  בכדי  ועריכה 

רלוונטית ולא מתלהמת. מאמרי חז"ל ידועים ופירושים יהדות מסבירת פנים, 
לשפה  בורנשטיין  של  בספרו  מתורגמים  מפורסמים 
המשכילים.  לקוראים  שיקרצו  כך  וקולחת  עכשווית 

איוריו של מנחם הלברשטט 
לחוויית  הרבה  מוסיפים 
והם  בספר,  הקריאה 
מצליחים להביע בצורה 
הרעיונות  את  חיננית 
על  בורנשטיין.  של 
אף כל המעלות של 
הרעיונות  הספר, 
בו  שמופיעים 
פשטניים לפעמים, 
והיה ראוי לשלוח 

את הקוראים המעוניינים למקורות העמקה 
בנושאים הנידונים. בתחילת כל דיון בפרשה מובא תקציר, 
באורך עמוד או פחות, שעיקרו התוכן של הפרשה כפי שהוא מובא 

בתורה.
Horowitsuriel@gmail.com צוריאל הורוביץ

משק אחיה
עונת המסיק בעיצומה, ובמשק אחיה החלו 

הזית  עצי  של  הדונמים  מאות  את  למסוק 
שבעמק שילה.

הזיתים עוברים ישירות לבית הבד של משק אחיה, 
שם יהפכו לשמן זית כתית מעולה ואיכותי שכבר 

זכה בפרסים בתחרויות בינלאומיות.
בלבד  עברית  עבודה  היא  אחיה  במשק  העבודה 
ומרבית העובדים מגיעים מיהודה, שומרון ובנימין. 

בשל הגידול בצריכת שמן הזית בישראל, כמויות הייצור 
גדלות בכל שנה. 

את השמן של משק אחיה ניתן להשיג ברשתות השיווק 
ואצל המפיצים הפרטיים. משק אחיה משווקים באופן 

ייחודי על ידי מפיצים פרטיים המפיצים את שמן הזית 
סטודנטים,  וביניהם  פרטיים  באנשים  מדובר  לדלת.  מדלת 

פנסיונרים, עקרות בית, אברכים וכדומה, הרוכשים את השמן ישירות מבית 
הבד ומפיצים אותו באזור מגוריהם במחירי המפעל.

לאור הדרישה הגוברת לשמן הזית של החברה, משק אחיה מרחיב את 
שורותיו ומזמין מפיצים חדשים מכל רחבי הארץ להצטרף. 

חווייתית  מסיק  בפעילות  להשתתף  מוזמנים  ומשפחות  קבוצות  בנוסף, 
במהלך עונת המסיק. 

  m-achiya@m-achiya.co.il :לפרטים

יריד מוצרי גוש קטיף
המינהל הקהילתי הר-נוף, ארגון א.מ.א. ותושבי שכונת הר-נוף בירושלים מארחים גם השנה את מגורשי גוש קטיף עם מיטב 
מוצריהם ויצירותיהם: בגדי מעצבות לנשים ולנערות, בגדי ילדים, מתנות, חנוכיות, שמנים ועוד. הציבור הרחב מוזמן. היריד 

יתקיים ביום שלישי י' בכסלו )6 בדצמבר( בין השעות 17:00-20:00 באולם הפיס הקהילתי, רח' חי טייב 44 בירושלים. 

הגרעינים התורניים בתנופה!
במהלך השנה הנוכחית נערכו שורה של צעדים חשובים לרתימת הממשלה לטובת 
 ₪ מיליון  מ-20  למעלה   2011 בשנת  הועברו  ובסה"כ  התורניים,  הגרעינים  מפעל 
לפיתוח מפעל זה. לשורת צעדים אלו, סייע רבות ח"כ אורי אריאל אשר לקח חלק 
פעיל בחשיפת משרדי הממשלה השונים לפעילות הגרעינים התורניים ברחבי הארץ, 
וכן יזם החלטות ממשלה משמעותיות בנושא. שי תובל, מנכ"ל קרן קהילות, ברך על 
הפעילות הענפה למען קידום וחיזוק 
הגרעינים התורניים: "אנו מברכים את 
התומכים הרבים של מפעל הגרעיניים 
והגליל,  הנגב  לפיתוח  השר  ביניהם 
סילבן שלום וח"כ אורי אריאל אשר 

עושים רבות למען מפעל זה".
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הידור מצווה זה קורן

קוֹרֵן ירושלים

תלמודה של ארץ ישראל עכשיו גם בספריה שלך

 www.korenpub.com • 02-6330530 :משרדי ההוצאה

תלמוד קורן ירושלמי
השלם והמבואר!

הסט השלם עם 14 הכרכים של דף הוילנא
לצד ביאורו הבהיר של הרב יחיאל בר לב

שווי 14 הכרכים:

מחיר קטלוגי: 

מחיר מבצע:  

₪ 1,386

₪ 1,250

₪  990

   ביאור זורם, בהיר, ידידותי ללומד ותמציתי

   מבוסס על המפרשים המסורתיים על הדף

   מסתמך על חידושי הרשב”א בבבלי ובשו”ת

   מלווה בהשוואות לסוגיות בתלמוד הבבלי

  עם פסקי הרמב”ם המבארים את הסוגיה

  בתוספת עיונים המציינים את פסקי השו”ע

   ציון שינויי הנוסחאות ע”פ הגאון מוילנא

   עיונים במחשבת ישראל מהמהר”ל והרמח”ל

אלקנה
ר.ר. שווק

03-9363591
אפרת

ספרי מינצר
02-9933490

באר שבע
מרכז המצוות
08-6238343

בית שאן 
תפארת רם

 04-6581429
בית שמש

ספרים ועוד
02-9993790

יודיאקה 
בוק סנטר

050-4598212
בני ברק

המפיצים 
בע"מ

03-6185979
הדרת הספר

03-6774886
גבעת שמואל

חן היהדות
03-5326185

חיפה
קוסטינר - 

מרכז לספרי 
קודש

04-8667146
טבריה

עידן תשמישי 
קדושה

04-6790725
ירושלים

שלם
02-5380195

ארון הספרים 
  02-6435178

ספרי מאה 
שערים

02-5022567
שיווק ספרי 

קדש
משה נידם

02-5400902
מוריה מול 

הכותל
02-6285267

מ. פומרנץ 
מוכר ספרים
02-6235559

חברותא
02-5667695

דברי שיר
077-3220338

כוכב השחר
מרדכי גור 

אריה
02-9947578

כפר סבא
יפת חמדת 

אבות
09-7678164

מודיעין
תכלת

08-9712288

נוף איילון
נחלת הספר

08-8580929
נתניה

שטרסר ספרים
09-8822877

עין צורים
משה שלווה

054-2045731
עפולה

אוצר הספר 
- שרעבי

04-6594242

פתח תקווה
אורבך ספרים
03-9312433

דברי שיר
03-9319212
צומת שילת

חברותא
08-9792266

קרית אתא
תורה אור

04-8451203
קרית גת

אור לציון
077-4560228

קרית ים
הניצוץ היהודי
077-8203050

קרית מלאכי
המרכז להפצת 

היהדות
08-8584939

ראש העין
יעקב קרוואני

 052-2548307
רחובות

פלהנדלר
08-9454894

אור ודעת
08-9316465

רעננה
הגות

09-7400377
בריל ספרים

09-7601882
תל אביב

ברזני
03-6815542
דרך מסורת

03-5605635

משפחתולוגיהֿ
הרבנית נעמי שחור - רכזת ההתמחות לתנ"ך, מכללת אורות ישראל

יעקב חולם חלום מיוחד ומשמעותי. בחלומו הוא רואה 
"סולם מוצב ארצה וראשו מגיע השמימה", וזוכה לדברי 
ה' הכוללים הבטחות גדולות: "הנה אנוכי עמך ושמרתיך 

בכל אשר תלך". 

נישואי  על  מהתיאור  בשונה  הסיבוכים.  מתחילים  ואז 
אברהם ושרה ויצחק ורבקה, שבהם הקשיים הגדולים 
לאורך  ובמשברים  בקשיים  נתקל  יעקב  בעקרות,  היו 
ניתנת  אך  זוגתו,  בת  את  בוחר  הוא  הבית.  בניית  כל 
חמיו  אצל  ארוכות  שנים  לעבוד  חייב  הוא  אחותה.  לו 
 - נוסף על כך  ועל פרנסתו.  במאבק מתמיד על שכרו 
בניית המשפחה שונה מאד ממשפחות אבותיו. ארבע 
נשים ושנים-עשר ילדים בתוך שנים בודדות - משפחה 
גדולה ו"צפופה". והתורה מספרת על מתחים וקשיים: 
בין הנשים, בין הילדים. גם ה"עלייה" ארצה לא מרגיעה 
הכל וישנן התמודדויות חדשות: מותה של רחל, סביבה 

עוינת ולבסוף גם מכירת יוסף.

בקיצור - לאן נעלמו החלומות??

גם אנו מתחילים את חיינו בחלומות. חלומות על עם מי 
נתחתן, כמה ילדים נביא לעולם, איפה נגור, במה נעבוד, 
הראש   - וכמובן  בחיים.  שלנו  השאיפות  על   - ובכלל 

בעננים, כמו על סולם יעקב... 

לנו  יש  שנים  כמה  ותוך  הילדים,  ונולדים  מתחתנים 
"משפחה גדולה". הרבה רעש, בלאגן, מוצצים, משחקים. 
נדמה כי לעולם לא נוכל לישון כמו שצריך, תמיד יהיו 
הרים של כביסה, וכל הזמן נצטרך להכריע איזה ילד צריך 
יותר תשומת לב באותו רגע: התינוק, הילד מהגן, הילד 
עם שיעורי הבית מבית הספר, או המתבגרת )כיום זה 
כבר מכתה ה'...( שרוצה לדון מדוע לא נותנים לה להגיע 

מאוחר הביתה "כמו כל החברות".

וגם כאן - לאן נעלמו החלומות??

הפתרון נמצא בהבנת החלום של יעקב ומשמעות הסולם. 
חיינו אינם צריכים להיות ב"מישור", אלא חיינו הם סולם 
גדול ה"מוצב ארצה וראשו מגיע השמימה", תמיד בכיוון 
של טיפוס למדרגה גבוהה יותר. כיוון הסולם שלנו מכתיב 
מטרות גבוהות ושאיפות נעלות. ועם זאת, הסולם מוצב 

ארצה - את החלומות ואת השאיפות יש להגשים בצורה 

מעשית בארץ )רש"ר הירש, בראשית כח,יב(.

ובאמת - במשפחה היהודית, החוכמה היא לשלב בין 

חלומות לבין מעשה. לדעת לבחור את הבחור שאתו לא 

רק חולמים - אלא שאתו אפשר גם לפתור בעיות, לעבור 

קשיים ומשברים, לדעת שאם האחד נופל השני עוזר לו 

לקום; ובמקביל - זה/זו שיעזור להגשים חלומות: אישיים, 

משפחתיים, לאומיים. "עזר כנגדו" - כפשוטו. 

ובהמשך - היכולת לקבל ולהתמודד עם כל מה שנלווה 

והאמונה  ה"חלומות"   - כאן  גם  גדולה".  ל"משפחה 

בחשיבות ובייחודיות של משפחה גדולה, צריכים לעזור 

להתגבר על המציאות התובעת מאמץ יום-יומי. ללמוד 

מיעקב, מרחל ומלאה לא לוותר על חלומות של ילדים 

ושל חיים בארץ ישראל, למרות הקשיים.

ומעל לסולם "והנה ה' ניצב עליו". הקב"ה הוא המחליט 

עבור כל אחד מאתנו אילו שלבים הוא עדיין צריך לעבור, 

בסולם...(  לשלב  שלב  בין  )הרווחים  משברים  אלו  עם 

נצטרך להתמודד. והוא גם המלווה אותנו בכל צעד בחיינו, 

ומחזק אותנו כאשר העלייה קשה.

לנו "רק" נשאר להאמין בבחירה האישית בנו, ולעשות 

חוליה  עוד  בבניית  הגדולות  המשימות  להצלחת  הכל 

ישראל  עם  משפחות  כל  ונזכה  ישראל.  בעם  חשובה 

לברכה שזכה בה יעקב: "ונברכו בך כל משפחות האדמה 

ובזרעך" 

מפרי ידיה

 
"עם מי נתחתן, כמה ילדים, איפה נגור, 
במה נעבוד, ובכלל - השאיפות שלנו 

בחיים. וכמובן - הראש בעננים 
בדיוק כמו סולם יעקב" 
 

‰„Â·ÚÏ ÌÈØ˙Â„·ÂÚ ÌÈ˘Â¯„ ¯Ó˙È‡ ˙·È˘ÈÏ
¢„Â‰‡ ÔÎ˘Ó¢ Ë˜ÈÂ¯ÙÏ ‚ÈË˜¯ÓÏË·

Æ„¢È‰ Ï‚ÂÙ ˙ÁÙ˘Ó ˘¢Ú

®±∑∫∞∞≠≤≤∫∞∞© ·¯Ú‰ ˙ÂÚ˘· ˙È·‰Ó ‰„Â·Ú 

 ‰Ú˘Ï ¶≥∞ 

∫„È˜Ù˙‰ ˙Â˘È¯„
‰‰Â·‚ ¯Â·È„ ˙ÏÂÎÈ 

ÌÂÓÈÈÓ ˘¢˘ ±∞≠Ï ˙Â·ÈÈÁ˙‰ 
˘‡¯Ó ˘„ÂÁÏ ˙Â·ÈÈÁ˙‰ 

ÌÈ˘Â¯„

mishkaneud@gmailÆcom ∫ÏÈÈÓ· ÌÈË¯Ù ¯È‡˘‰Ï Ô˙È
 ∞μ≤≠∂∂∂μ∞∞≥≠¯Ó˙ ∫ÌÈË¯ÙÏ
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הדיון על עתיד המאחזים המתקיים בזירה המשפטית, 
הגיע ככל הנראה למבוי סתום. המערכת המשפטית - הן 
פרקליטות המדינה והן בית המשפט העליון - מתבצרת 
מקרקעין  על  שהוקמו  המאחזים  על  ולפיה  בעמדתה 
שאינם אדמות מדינה להיהרס, גם אם הם הוקמו בתום 
לב ותוך מעורבות אקטיבית של המדינה וגם אם אין כלל 

מי שתובע ושהצליח להוכיח זכויות במקרקעין.

פתרונות משפטיים שיאפשרו את השארת המאחזים 
במקומם קיימים גם קיימים, אלא שהמערכת המשפטית 
אינה חפצה לאמצם והיא מעדיפה את אופציית ההריסה 

על פני אופציית ההסדרה.

נסיונות ההתמודדות של הדרג המדיני מול פרקליטות 
וקשה  בתוהו  כה  עד  עלו  המשפטי,  במגרש  המדינה 
המשפטי  במגרש  יותר.  טוב  ילך  זה  שבעתיד  להאמין 

ידם של המשפטנים על העליונה, ובצדק. 

אלא, שהמגרש המשפטי כלל אינו המגרש הנכון לדיון 
אינה  המאחזים  שאלת  המאחזים.  בסוגיית  ולהכרעה 
שאלה משפטית. העיסוק המשפטי האינטנסיבי בסוגיה 
בשנים האחרונות אינו אלא צביעות. צביעות שראשיתה 
בארגוני השמאל, שנכשלו במגרש הדמוקרטי והחלו גוררים 
את הסוגיה אל המגרש המשפטי, המשכה בתפיסת "הכל 
שפיט" מבית המדרש של האקטיביזם השיפוטי - וסופה 
במערכת פוליטית מוחלשת וחבולה שמאבדת מכוחה 

ומיכולתה לשלוט.

האמת הפשוטה היא שסוגיית המאחזים, כמו סוגיית 
עתידה של ההתיישבות ביהודה ושומרון כולה, היא סוגיה 
פוליטית, השנויה במחלוקת ציבורית בחברה הישראלית 
זה עשרות שנים. במדינה דמוקרטית מתוקנת אמורה 

סוגיה כזו להיות מוכרעת בכנסת ובממשלה.

המשפט  בענפי  קיומן  היקף  כל  על  משפטיות,  זוויות 

הפרטי ובדיני הקניין, אמורות להתברר בערכאות אזרחיות 

ולבוא על פתרונן בהתאם לדין; אולם הניסיון לקבוע את 

עתידם של המאחזים בבג"צ - ערכאה העוסקת במשפט 

ציבורי - הוא שגוי מיסודו.

כעת, משכלו כל הקיצין וניצחון במגרש המשפטי אינו 

נראה באופק, הגיעה העת לשוב אל האמת הפשוטה - 

להחזיר את ההכרעה לנבחרי העם בכנסת ולהסדיר את 

מעמדם של המאחזים בחוק.

לא עוד עימות חזיתי מול מערכת המשפט, אלא הבנה 

פשוטה שאין מדובר בשאלה משפטית.

כבודו של בית המשפט העליון במקומו מונח, וכך גם כבודה 

וסמכותה של פרקליטות המדינה. אין אנו מתווכחים עם 

הכרעותיהם של אלו במגרש המשפטי, אין אנו מנסים 

משפטית  דרך  של  קבלתה  את  ולהכריח  ידיים  לכופף 

בשאלה  מדובר  שאין  הוא  טוענים  שאנו  כל  מסוימת. 

משפטית אלא בשאלה מדינית ופוליטית, ושבמגרש זה 

עליה להיות מוכרעת 

קוראים את השטח חקיקה מלכתחילה
בצלאל סמוטריץ - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

”אל תקרי בניך
    אלא בוניך“ 

         (ברכות ט‘)

במלאת ארבע שנים להירצחו
של עדודי שלנו הי“ד

נקיים ערב אזכרה ולימוד לזכרו
 19:30 בשעה  בכסלו  ל-י‘  אור  שני  ביום 
בקדומים. מאיר“  ”משכן  הכנסת  בבית 

דברי פתיחה מפי המרא דאתרא הרב צבי פרבשטיין• 
לימוד משניות ע“י הרב מנחם שחור• 

   ראש בימ“ד לתורה ומדינה ע“ש עדו זולדן הי“ד
דברים לזכרו של עדודי• 
שיעור מפי ידיד המשפחה תא“ל במיל‘ אפי איתם• 

   נושא השיעור:
   סוגיות בענייני עם וצבא

   ”והבונים איש חרבו אסורים על מותניו ובונים...“ (נחמיה ד, י“ב)

עליה לבית העלמין 
תתקיים ביום שלישי י‘ בכסלו בשעה 9:00 בבוקר

È·‡ÏÁ‰

ניתן להשיג את הדיסקים ללא תשלום עד גמר המלאי אצל∫

∞≤≠∂μ≥∂π≤∞ הרב מנחם בן יעקב
∞≤≠∂μ≤¥∂¥π פרסומי ישראל

‰È·‡ Ô̄ ˜
Ï¢Ê ‚¯·„ÏÂ‚ Ú Â̆‰È ‰È·‡ ¢ÚÏ

≤ תקליטורים ≠ שיחות לפרשיות השבוע
בחמישה חומשי תורה

לעילוי נשמת בחור ישיבת אלון מורה
אביה יהושע ז¢ל גולדברג

שניתנו על ידי הרב מנחם בן יעקב במכון מאיר

חדש

מרתק
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אסיפת  יש  התיכונית.  מהישיבה  מכתב  קיבלנו  "אבא, 
הורים בקשר למגמות. הם יסבירו לנו על כל מגמה מה 

לומדים, מה הדרישות, ואני לא יודע מה לבחור..."

"קיבלתי את ה'מנילה' מהצבא. צריך למלא כל כך הרבה 
להתייעץ?  אפשר  מי  עם  מועדף.  חיל  ולבחור  פרטים 

מה לבחור??"

נושא הבחירה הוא אחד הנושאים המרכזיים המלווים 
אותנו למשך כל ימי חיינו; החל מהיותנו רכים בשנים, 
דרך הבחירות בגיל ההתבגרות שלהן השפעה מעצבת 

על עתידנו, וכלה בהיותנו אנשים בוגרים.

אז כיצד מתנהל תהליך הבחירה? כיצד אנו לומדים לבחור 
ולקחת אחריות על בחירתנו, גם אם מתברר לפעמים שזו 

הייתה בחירה מוטעית, או לא בדיוק מה שתכננו?

יעקב  יעקב מתמודד אף הוא עם הבחירה.  בפרשתנו, 
מעוניין לשאת את רחל לאשה והוא משקיע בכך מאמץ 
אדיר. והנה, ברגע האמת, רגע שלו הוא מחכה זמן כה 
רב - מתברר כי לא יקבל את רחל בחירת לבו אלא אם כן 
ימשיך להתאמץ, להשקיע עוד שבע שנים נוספות. כאן 
מתעוררת בעיה נוספת: הקושי בהתמדה לאחר שכבר 
נתייחס  לכך  המאמץ.  את  מנטאלית  מבחינה  סיימת 
בהזדמנות אחרת. נתמקד בשאלה: כיצד יעקב מתייחס 
ללאה, שאותה הוא לא תכנן לשאת לאישה - הבחירה 

שאינה מתוכננת?

ואכן, לא אחת, גם לאחר שיקול דעת רחב-היקף ומעמיק 

טובה,  הבחירה  שבו  במצב  עצמנו  את  מוצאים  אנו   -

אך גם בעלת פגמים. ניקח לדוגמא הדרכת חוץ בסניף 

תנועת הנוער. לאחר כחודשיים שבהם מתרוצצים בין 

שאלת  הראשונית,  ההתלהבות  סיום  עם  לסניף,  הבית 

המחיר מתחילה לצוץ. 

התשובה לשאלה טמונה בנקודת ההסתכלות. אם נעצים 

המחויבות  את  להפסיק  ביותר  קל  יהיה  הקשיים,  את 

שאליה נכנסנו. אם לעומת זאת נזכור את הצד החיובי, 

ברור שנתחבר עוד יותר לעשייה ונתמסר לבחירה שאליה 

התחייבנו - והקושי יהפך לאתגר!

כך גם עם לאה ויעקב. עם הלידה של לוי, ילדה השלישי, 

מארבע  אחת  כל  של  הבסיסית  המכסה  את  שממלא 

הנשים היולדות את המשך האומה, אומרת לאה: "הפעם 

יילווה אלי אישי )ותיגמר העדפתו את רחל. למה?( כי 

ונתמלא  שיש,  במה  נתמקד  בנים".  שלושה  לו  ילדתי 

שמחה והודיה ל-ה' יתברך! וכאשר שמחים במה שיש 

- נולד שבט לוי, השבט המשרת את ה' בקודש בשם עם 

ישראל כולו    

לא כפי שתכננתי
חנוךלנוערהרב חיים גולדברג - ראש ישיבת "בני חיל" קדומים

www.levhatzula.co.il | ∞µ≤≠π∑∏∏∑±± ˇ ירקונים ∑∂ פתח תקוה

גלאט כשר כל השנה
גן מקורה לחורף 

אחרוניםתאריכיםנותרו

לפרטים: 054-5405600
shalom_wa@barak.net.il

במלאת שלש שנים
לפטירת בעלי, אבינו וסבנו

הר“ר אשר וסרטיל ז“ל
ב“ר שלום ותמר הי“ד

נעלה לקברו בהר הזיתים
בחלקת הקדושים

ביום שני ט‘ בכסלו בשעה 15:00

בשעה 16:15 נתאסף ב‘אהל אשר‘ 
במרכז התורני ’מרחבים‘, רח‘ פועה 
פינת בעל השאילתות קרית משה, 

ירושלים.

אחר תפילת מנחה ישאו דברים:

הרה“ג אשר וייס שליט“א, 

הרב יגאל בצלאל שפרן שליט“א

והנכד ר‘ רפאל שי‘

בנו ר‘ משה ונכדו חזי שי‘
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וקראתם דרור
מאת רונית לוינשטיין, מחברת הספר "וקראתם דרור"

לקראת כתיבת הספר "וקראתם דרור" על דרור וינברג 
הי"ד, נפגשתי עם עשרות אנשים, אוהביו של דרור. פסיפס 
של אנשים מתחומי חיים שונים שדרכם ניסיתי לגלות 
מי הוא היה. איך יוצרים מהחוויות המגוונות שלהם דרור 
אחד שהוא גם הבעל והאבא, גם הקצין, גם הבן וגם האח, 
גם אוהב התורה ומוקיר רבנן, המפקד, החבר, איש החסד 
והאחיין של הדודים שנהרגו עוד לפני שנולד והטביעו 

חותם על המשפחה כולה.

ראיתי בעיני רוחי את דרור הקטן, מרגיע את אמא שלו 
ומבטיח לה שיעלה לשמיים כשיהיה גדול להביא לה משם 
את האחים שלה שנהרגו במלחמה. מי רצה שיעלה באמת 
לשמיים ומי חשב שיתקיים פשטן של מילים? ראיתי את 
דרור הילד זוחל עם חבריו בצינורות בטון אדירים שהונחו 
ברחבי העיר ומתרגל לראשונה תכסיסי הטעיה והפתעה 
והתקלה, כישורים שיעשה בהם שימוש נרחב בעתיד, 
ביחידה אליה יתגייס בצבא. הסתובבתי ברחבי כפר סבא, 
בדרך הטובלת בירק בין ביתו לבית הספר, שומעת שם 
את הצלצול ויודעת שעכשיו דרור נושם לרווחה ואומר 
שזה החלק הכי שווה בבית הספר. ההפסקות. זיהיתי את 
ההתלהבות על פניו כשגילה בישיבה לצעירים בירושלים 
ונפגע.  הציץ  הכיר,  שלא  רוחני  ועולם  אמונה  של  סוג 

ללא  כשהתאמן  בברכיים  הכאבים  את  אתו  כאבתי 
יצאתי  שהתקבל  ואחרי  ליחידה,  להתקבל  כדי  הפסק 
לדמיין  שאנסה  שכמה  יודעת  שאני  למבצעים  אתו 
אתו  התרגשתי  לאמת.  קרוב  אפילו  אגיע  לא  אותם, 
כשקיבל אות חניך מצטיין בקורס קצינים ויחד אתו יצאתי 
יחידות,  עברנו  הקשים.  המורכבים,  הרבים,  לתפקידים 
החלפנו תפקידים. הכל מתוך שמירה על עקרונות של 
תורה וישרות, מקצועיות, סדר, תובענות קיצונית - ויחד 
עם זה חיבה לפקודים, יכולת להתחשב. ניסיתי להבין 
איך אפשר לדעת שמות של מאות חיילים ולהשתמש 
בהם במסדר, ואפילו למדתי לשיר אתם את שירי הרעל. 
אכלנו יחד חול, שמש, גשם, אבק, וכשהתעייפנו חנינו 
בצד, פתחנו את הפק"ל-קפה, הרתחנו פינג'אן ושפכנו 

לתוכו סוכר. המון סוכר.

נסעתי אתו ועם הנהג הנאמן שלו לכל מקום. יחד עם הנהג 
דאגתי שלא יאחר לערב לימוד אבות ובנים, והתביישתי 
במקומו כשישב בין אמהות באסיפות הורים, תמהות 
איך הוא, עם הדרגות האלה, מגיע תמיד. הצטרפתי אליו 
ואל משפחתו בנסיעה לחתונה של חברים, רק כדי שכמה 
דקות מאוחר יותר נצטרך לעזוב בחופזה את המקום כי 
הביפר אמר את דברו. רק לנסיעות הפרועות על האופנוע 

שלו לא העזתי לעלות, כשנסע חצי מדינה כדי ללמוד 
חברותא. קיוויתי אתו שלא יירדם בלילות שבת בלימוד 
ברבותיו  להתייעץ  טלפנתי  אתו  ויחד  עודד,  הרב  אצל 
לפצועים,  פרחים  שלחנו  מעיקות.  מוסריות  בסוגיות 
דם  שותת  לבו  כמה  ידעתי  שכולות.  משפחות  ביקרנו 
על כל הרוג בכל פיגוע, על מי שעוד כמה שעות יצטרך 
להסתכל בעיני אמו ולומר מילים שכל כך קשה לומר, 
אותן מילים שיחפשו אותן לשווא כל אלה שיבואו לנחם 

גם את משפחתו. 

התרגשתי שקיבל את תפקיד מח"ט חברון. שמעתי אותו 
מרגיע את כל המזהירים כי התפקיד הבלתי אפשרי הזה 
יכול לחסל לו את הקריירה הצבאית: "אני אעשה את 
התפקיד הזה הכי טוב שאפשר, גם אם זה יהיה התפקיד 
ידע מה אמר. שמעתי אותו  ולא  האחרון שלי בצבא", 
מסביר שזו זכות לשמור על האבות, ויחד עם זה לדאוג 

לבנים. והצטערתי שעל עצמו לא הצליח לשמור.

יחד עם כולם לא הבנתי איך זה קרה, ואיך דווקא הוא, 
ולמה הטובים תמיד הולכים. נשארתי עם כולם ללמוד 
ממנו איך להיות טובים יותר, ומצאתי נחמה בדברי אחד 
וראה  סביב,  הסתכל  הוא  דרור  של  בלוויה  כי  מחבריו 

הרבה דרורים קטנים 

דברי נכתבים לעילוי נשמתו של מפקד חטיבת יהודה 
אל"מ דרור וינברג הי"ד, שנהרג בליל שבת קדש "ויצא" 
תשס"ג מאש מחבלים, יחד עם עוד 11 לוחמים, בקרב 

הגבורה בציר המתפללים בואכה מערת המכפלה. 

ברצוני להתייחס לסוגיה ציבורית העולה מפעם לפעם 
ביחס שלנו לאישי ציבור, לפוליטיקאים ולמפקדי צבא 
שאינם ממלאים את ציפיותינו ו/או שפועלים פעילות 
ציבורית המנוגדת לאמונתנו. הסוגיה התעוררה בימים 
חברון"  "שבי  ישיבת  של  חגיגותיה  סביב  האחרונים 
לציון ל"ב שנים להקמת הישיבה בעיה"ק חברון. האירוע 
המרכזי התקיים בבנייני האומה בירושלים ברוב עם והדר, 
ובין אורחי הכבוד שהוזמנו לברך ולכבד את המעמד היה 
מפקד פיקוד המרכז האלוף אבי מזרחי. הישיבה, מעצם 
קיומה בחברון ודרכה החינוכית, קשורה למערכות הצבא 

והביטחון, ועל כן ראו ערך לכבד ולהזמין את האלוף.

שונים  מגורמים  לביקורת  הובילה  האלוף  של  הזמנתו 
כלפי הנהלת הישיבה ואף לדרישה לבטל את השתתפותו, 
בטענה כי האלוף חתם על צווי הרחקה מיהודה ושומרון 
לתריסר מתיישבים, וכי הוא עלול, חס וחלילה, לפקד על 
הריסת יישובים ועל גירוש משפחות מבתיהן. טענות אכן 
כואבות ואמיתיות שללא ספק באות מלב כואב ודואג. 

תשובתי לאותן טענות היא שמעבר לזכויות הרבות שיש 
לאלוף ולחייליו, בשל מסירות נפש יום וליל לאורך שנים 
להגנתו ולבטחונו של העם היושב בציון, שרק על זה אנו 
מצווים בהכרת הטוב - דרכנו הציבורית היא לא להתנתק. 
אם אנחנו רוצים להמשיך להשפיע, לבנות ולהיות שותפים 
אנחנו  ישראל,  במדינת  הציבוריות  המערכות  בהובלת 
בכל  ולערבן  לכבדן  מהמערכות,  חלק  להיות  חייבים 

הן לא  כל עוד  והארץ. כמובן  פעולותינו בבניין התורה 
סותרות את דבר ה' - זו הלכה - כפי שמורים רבותינו. זה 
נכון ביחס לצבא וביחס לפוליטיקה ולמערכות השלטון, 

ועל כן צדקה הנהלת הישיבה בהזמנת האלוף. 

יחד עם ההערכה והכרת הטוב, אנו מצווים לא פחות 
באמירת האמת הפשוטה והיסודית שלנו ללא מורא וללא 
חת, הן ביחס למצוות יישוב ארץ ישראל לכל מרחביה 
יהודים מעל אדמתם.  והן ביחס לאיסור התורני לגרש 
מי שיש בכוחו להוכיח את הזולת - מצווה עליו להוכיח, 
ובוודאי יש מקום להפגין ולמחות בחכמה ובתבונה כנגד 
אותם מעשים וצווים אומללים הפוגעים במתיישבים. כך 
למדנו מהנהגתו הגדולה של מו"ר הרב צבי יהודה קוק 
הצבא  למנהיגי  ביחסו  בדורנו,  הישועה  משמיע  זצ"ל, 

והממשלה: אהבה ותוכחה 

להיות חכם ולא רק צודק
הללאומרהרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון
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שכל  בוודאי  יודע  ההיכרויות,  לשלב  שמגיע  מי  כל 
מערכת יחסים חברתית תובעת פשרה וויתור על האמת 
המוחלטת שלך. אדם שיתעקש להיות נאמן לאמת כפי 
הבנתו הבלעדית, יתקשה לחיות בחברה ועל אחת כמה 

וכמה יתקשה למצוא את שותפתו לחיים.

שאינו  ויתור  ויתור.  ובראשונה  בראש  פירושה  חתונה 
פשרה בלבד אלא במשמעותו העמוקה - אמת המורכבת 
ויותר, מגיע  מגוונים שונים. כעת, לאחר שני עשורים 
עליו  ואולם,  ומידות.  ערכים  של  רב  מטען  עם  האדם 
להיות מוכן לבדוק את השקפותיו מחדש ולהתאים זאת 

לשותפתו העתידית.

בכל זאת, לא תמיד ניתן לגשר על פערים משמעותיים 
בהשקפת העולם של בני הזוג. פעמים רבות ניכרים הבדלי 
השקפות משמעותיים בין שניהם. נשתדל לבחון בדברינו 
עד היכן רשאי האדם להתפשר על האמת כפי הבנתו.

נקדים ונאמר: פעמים רבות אדם מודע לפערים ולחסרונות 
בבת זוגו, אך הרצון העז להתחתן גורם לאדם להדחיק 
הבדלים אלו מתוך אמונה שלאחר החתונה הדברים כבר 
יסתדרו. תפיסה זו היא מוטעית ברוב רובם של המקרים, 
משום שהחתונה אינה משנה את האדם. שלב ההיכרות 
הנו שלב מטעה ומתעתע. באותם חודשים האדם מאמין 
המציאות  רבות  פעמים  אך  להשתנות,  שיוכל  בכנות 
מחזיר  החיים  ושטף  הזוג  בני  של  פניהם  על  טופחת 
אותם לנקודת ההתחלה. על כן יש ערך בהסתכלות על 
ובהחלטה על המשך הקשר  המציאות באופן אמיתי, 

על פי המצב הנוכחי.

עלינו לעשות הפרדה בין שלושה תחומים: א. התחום 
האידיאולוגי; ב.התחום האישיותי; ג. התחום הדתי.

א. התחום האידיאולוגי

עלי לגלות לך סוד: אמנם שאלת סירוב פקודה בתקופת 
תא  לבנות  בהחלט  ניתן  אך  חשובה,  היא  ההתנתקות 
וכל  מכל  חלוקים  אתם  אם  גם  ובריא  טוב  משפחתי 
בשאלה זו. האם העלית פעם בדעתך שגם אם יש ביניכם 
חילוקי דעות ביחס לפינוי מגרון, תוכלו לחיות באהבה, 

בשלום וברעות? 

אתה גדלת במוסדות חינוך איכותיים ועיצבת השקפת 
אשתך  גם  וכך  ולמדינה,  ישראל  לארץ  ביחס  עולם 
העתידית; אך דע לך ידידי שבסופו של דבר, מיד לאחר 
החתונה, כאשר הדלת נסגרת ואתם שניכם נמצאים זה 

עם זו - אתם נפגשים בעיקר עם המידות של שניכם. 
אשתך,  כלפי  שתגלה  הרגישות  חשובה  יותר  הרבה 
אידיאולוגיים.  נושאים  כלפי  שתגלה  הרגישות  מאשר 
אינני מזלזל כלל ועיקר בהשקפת עולם, אך יחד עם זה 
עלינו להודות בכנות ששאלת היחס לארץ ישראל אינה 

השאלה הבסיסית בהצלחתו של בניין הבית.

כיוצא בזה, אתה עשוי להגיע לפגישה עם להט ראוי ונכון 
בנושאים אידיאולוגיים שונים, והנה אשתך לעתיד לא 
מגלה עניין רב בדברים אלו. לעתים, רחמנא לצלן, אין 
לה אפילו דעה מגובשת בשאלה למי להצביע בבחירות 
הבאות. אכן, פגם קשה, אך בכל זאת אפשר להבין אותה... 
כרגע היא מבכרת לדעת מה יחסך להקמת משפחה, 
במידות  יותר  מתעניינת  היא  מה  משום  וכו'.  לילדים 

שלך, מאשר באידיאולוגיה שלך.

אל דאגה, יהיה לכם זמן רב כדי להשלים פערים אלו. כעת 
עליך להתרכז יותר בנפש של שניכם מאשר בעניינים 

אחרים, חשובים ככל שיהיו. 

אין הכרח להסכים על כל דבר ועניין. העיקר הוא כבוד 
והערכה הדדית לדעתו של השני. כאשר זו הגישה, תמצאו 
את עצמכם עם הזמן מתקרבים איש לדעתו של השני. אם 
תגיעו לרמת כנות אמיתית ביניכם, סביר להניח שתושפעו 
אך  מוחלטת,  להסכמה  תגיעו  לא  אמנם  הדדי.  באופן 

תוכלו להבין את ההיגיון של השני - ודי בכך. 

בשבוע הבא, אי"ה, נמשיך לבחון את שאר התחומים   
 nanoma333@gmail.com :לתגובות, לשאלות ולהארות

הכל עניין של השקפה
נהלךברגש הרב דני אלינר - ר"מ בישיבת ההסדר "אור עציון"

 
"כעת עליך להתרכז יותר בנפש של 

שניכם מאשר בעניינים אחרים, חשובים 
ככל שיהיו. אין הכרח להסכים על כל 
דבר ועניין. העיקר הוא כבוד והערכה 

הדדית לדעתו של השני"
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השבוע פורסם סקר שמצביע גזר דין מוות 
על כך שרוב הציבור - 70% 
- מצדדים במתן גזר דין מוות לרוצחים. זה הדבר הנכון 
והצודק, כי מי שמרים יד על אזרח במדינת ישראל עושה 
את זה כפגיעה לאומית וצריך להבין שהוא יוצא כנגדנו 
למלחמה. מי שיוצא לקרב נגדנו, צריך להבין שהוא ישלם 
על זה מחיר. אם אנחנו לא נעניש את המחבלים באופן 
החמור ביותר, התוצאה היא שהחיים של אזרחי מדינת 
האווירה  על  משפיע  וזה  זולים  להיות  יהפכו  ישראל 
הכללית, שערך חיי אדם הפך להיות ערך נחות. מכך חששה 

התורה, ולכן אסור להשוות דין מחבלים לדין פושעים. 

ההתמודדות לאחר הרצח עם האמונה אמונה 
שהקב"ה הוא הטוב והמטיב, היא שאלה 
טוב  הוא  שהקב"ה  הוא  הכולל  המבט  נוקבת.  אמונית 
ומטיב בכלל וגם בדבר הנורא הזה שארע, ראינו את מידת 

החסד והרחמים.
לא הרבה זמן אחרי שאירע הרצח, רועי, אחד משלושת 
הילדים שנצלו, שאל מתי עושים מסיבת הודיה על-כך 
שהם נצלו; וכך באמת עשינו. בראיה הכוללת יש מידת 
חסד עצומה בכך שנשאר "מחנה לפליטה". אנחנו בטוחים 
שמסירות הנפש הגדולה לילדים שלנו תוביל למשהו טוב 
וגדול וגם בזה יש מידת הטוב של הבורא. אנחנו רואים 
את הניצוצות שמופיעים בתחושה של אחדות וחיבור, 
ועד  ולתמוך מקצה עולם  ברצון של עם ישראל לעזור 
קצהו. בימים אלו אנו מקבלים תמיכה והזדהות מיהודים 
באוסטרליה, בדרום-אפריקה, בארצות הברית ועוד. לפני 
יהודיה באוסטרליה,  יום-הולדת לילדה  ימים היה  כמה 
כל  את  להעביר  רוצה  שהיא  ואמרה  מתנות  שקיבלה 

המתנות, כמו שהן, לילדי משפחת פוגל.

האירוע הקשה גרם לזעזוע גדול מאד, איתמר 
שלנו  שאודי  ובישיבה  בכלל  ביישוב 
שימש בה כר"מ בפרט. תושבי איתמר ליוו וממשיכים 
ללוות אותנו לאורך כל הדרך, אבל חשוב להבין שגם היישוב 
איתמר כיישוב צריך להתמודד עם הטראומה. צריך לזכור 
שהיישוב כבר איבד 20 אנשים בפיגועים. עצם עמידתם 
האיתנה, למרות המכות הקשות - זה מחזק את כולם. 
איתמר עבר תקופה לא קלה, אבל בסופו של יום הוא 

בתהליך צמיחה ובנייה, רוחנית ומעשית גם יחד.

מיד אחרי הרצח הנורא, מכיוון שאודי הנצחה 
היה ר"מ בישיבה באיתמר - הישיבה 
"משכן  שיקרא  קבע  משכן  להקים  וחובה  זכות  ראתה 
אהוד". אודי, יחד אשתו רותי, בתנו, הספיק להיות בקשר 
עם המון תלמידים ושניהם מילאו בישיבה תפקיד מרכזי. 
"בני- תנועת  לזכרם.  שהוקדשו  חוברות  הוצאו  בנוסף 

עקיבא" מכינה פעילות חינוכית שנתית שתעסוק בהעברת 
ערכים ומידות שהילדים שלנו הצטיינו והיוו מודל בהן. 
הוכן סרט על-ידי קהילת אריאל, ועוד סרט עתיד להיות 

מופק על ידי תנועת 'בני-עקיבא'.
הפעולות האלה עושות דבר כפול: מצד אחד הן חושפות 
את הגדלות הנשמתית שהיתה בהם, ומצד שני הן מעוררות 

כאב בהרגשת ההיעדר.

ההתמודדות תלויה בנו, בחיבוק התמודדות 
לילדים  מעניקים  שכולם 
ובהרגשה שהכלל כולו אתם, כולל צמרת המדינה. ראש 
הממשלה ורעייתו, שרים וח"כים, מפקדים - כולם באו 
והתייצבו וממשיכים לשמור על קשר. הילדים קוראים לנו 
סבא וסבתא אך הם מרגישים שאנו משמשים גם כאבא 
וכאמא. חשוב לציין שמשפחת פוגל שותפה מלאה יחד 
אתנו בתהליך. בילדים יש את הגמישות, והחיים גוברים. 

בעקבות הרשעתם של רוצחי חמשת 
בני משפחת פוגל הי"ד, ישבנו לשיחה 
עם הרב יהודה בן ישי הי"ו, אביה של 
רותי פוגל הי"ד, על ההרשעה שניתנה 
למרצחים, על התמודדות עם הרצח 
הנורא, על התמודדות המשפחה, על 
האמונה הבלתי פוסקת ולמרות הכל 

- ממשיכים, באופטימיות זהירה.

אחד
עלאחד

שיש  חיים  למסלול  אותם  להכניס  משתדלים  אנחנו 
יתרגלו  הם  הזמן  שעם  מאמין  ואני  ויצירה,  שמחה  בו 

למציאות החדשה. 

המקום תמר  את  לתמר  לתת  משתדלים  אנחנו 
חובות  עליה  להטיל  ולא   13 בת  ילדה  של 
ומחויבויות מעבר למה שמתאים לה. יחד עם זאת, לתמר 
יש כוחות גדולים וכנראה שהיא הספיקה לקבל מההורים 
שלה את העיקר. לאט לאט היא מתגברת על החסר העצום 
של אובדן אב, אם ושלושה אחים, אבל ראינו אותה כבעלת 
יכולת להתעניין בגורל של אחרים. בזמן השבעה, תמר 
ליונתן  לדאוג  נתניהו  בנימין  הממשלה  מראש  בקשה 

פולארד, והיא אף בקרה אותו בבית הסוהר.
תמר עסוקה בבניית חייה מחדש ובאיסוף השברים, מתוך 
והגיעו  יום-הולדת  ביטחון בחיים. חגגנו לתמר השבוע 
החברות מאיתמר יחד עם החברות החדשות מירושלים. 
במסגרת המשפחה חגגנו יום-הולדת עם הרבה מתנות 
וברכות שהגיעו מהרבה כיוונים. כשאתה פוגש ילדה כזו, 
שרק לפני שנה חגגה בת-מצווה באיתמר שאמא ואבא 
שזו  התברר  ובדיעבד  גדולה,  בשמחה  לה  הכינו  שלה 
הייתה מסיבת הפרידה מבחינתה - אז השנה היה רצון 

מאד גדול לשמח כמה שאפשר.

מדינת      התשובה לפיגועים 
ישראל 
חייבת לנהל מאבק בלתי מתפשר בטרור. המאבק הזה 
פגיעה   - מרע  סור  טוב".  ועשה  מרע  "סור  כפול:  הוא 
 - ישירה באויב, במחבלים, בלי שום פשרה. עשה טוב 
חיזוק החוסן הלאומי, שכולל פעולות חינוכיות להגברת 
ההכרה בזהות היהודית, במסורת היהודית ובנוכחות של 

עם ישראל בארצו. 

כוח שואבים כוחות  שואבים  אנו  
מקורות.  מכמה 
התחושה המשפחתית חזקה. אנחנו משפחה מגובשת, 
אוהבת, ומיד לאחר הרצח כולם הרגישו מגויסים לתרום 
את חלקם כדי למלא את החלל הריק, את הפער הנורא 
שנפער. אנחנו שואבים את הכוחות ממה שאודי ורותי 
הכוחות  את  שואבים  אנחנו  לדורות.  להשאיר  הספיקו 
מהטיפול בילדים ומההרגשה שדרכם אנחנו ממשיכים 
את הוריהם. אנחנו שואבים את הכוחות מכך שעם ישראל 
נמצא אתנו ומאד אוהב וגומל חסד. מדהים לראות כמה 
ולעזור. דברים שידענו בתיאוריה  אנשים רוצים לתרום 
על עם ישראל גילינו בפועל במציאות, הלכה למעשה. 
חווים  אנו  ועכשיו   - גדול  ישראל הוא עם  ידענו שעם 

את גדולתו.

אנחנו זוכרים את אודי, את רותי ואת הילדים זיכרון 
כמשפחה מאוד מגובשת, כאנשים אוהבים 
ואהובים, מלאי חוכמה אך גם מלאי ענווה. לי באופן אישי 
חסרות השיחות העמוקות ברומו של עולם עם אודי, כמו 
שחסרות לאשתי שיחות בענייני החיים והנפש עם בתנו 
רותי. חסר לנו המפגש עם ילדים כל כך פקחים וחכמים 
שהיו ממלאים אותנו הרבה חיים. אודי ורותי עברו בחייהם 
מספר דירות, וכל פעם שבאנו לחנוכת הבית הבאנו אתנו 
עצים ונטענו אותם לצד הבית החדש. בנצרים - נטענו 
דקל, באיתמר - נטענו גפן. הנטיעות הללו מסמלות את 

הכל. אהבנו, יחד אתם, לבנות ולהיבנות.

הנימה אופטימיות זהירה 
האופטימית 
שלי, שעברנו צעד ונראה פרדוקסאלי, שקורבנות ציבור 
אלו הן עוד צעד בתחיית עם ישראל בארצו, ועל זה נאמר: 

" מחייה מתים אתה רב להושיע..."

הנכון  הדבר  הוא  לרוצחים  מוות  דין  גזר 
בחיבוק  בנו,  תלויה  ההתמודדות   > והצודק 
שהכלל  ובהרגשה  לילדים  מעניקים  שכולם 
כולו אתם < המבט הכולל הוא שהקב"ה הוא 
הכוחות  את  שואבים  אנחנו   > ומטיב  טוב 
ממה שאודי ורותי הספיקו להשאיר לדורות

בניית "משכן אהוד"
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למצוא פיתרון גלויה
לשכ"ל

  אסתר סילם-אלוש

הבטחתי בעבר טור נפרד על שכר הלימוד בחינוך הדתי. 
הבטחתי ולכן אקיים...

בתקופה האחרונה הציפו אותנו כלי התקשורת, הכלליים 
ובעיקר הדתיים, בכתבות, בכתבות תחקיר ובשאר ירקות 

המוחים נגד שכר הלימוד בחינוך הדתי. 

למי שלא שמע או שטרם חווה )כי מדובר בזכות השמורה 
בעיקר להורים למתבגרים, אם כי לא רק( - שכר הלימוד 
של התיכונים הפופולריים בחינוך הדתי עובר ומנופף לשלום 
מוחים סטודנטים  לשכר הלימוד האוניברסיטאי, שנגדו 

תחת כל עץ רענן כמעט בכל שנה. 

רק לשם השוואה: שכר הלימוד באוניברסיטה עומד היום 
על כ-13,000 ₪ בשנה, ויש לזכור שמדובר בשכר לימוד 
של אדם שבסופו של דבר מותר לו, גם אם לא ממש 
שכר  ללימודים.  במקביל  למחייתו  לעבוד  לו,  מתחשק 
תיכונים  אומרת  אני  )ובכוונה  הדתיים  בתיכונים  הלימוד 
ולא ישיבות או אולפנות( נע בין 700 ₪ לחודש במקרה 
 ₪  8,400 הכל  סך   - והסעות  מזון  פנימייה,  ללא  הטוב, 
בשנה בחישוב מהיר, לבין 18,000 ₪ בשנה לאלו שבחרו 

דווקא בפנימיה. 

עכשיו תגידו ובצדק: על מה את מתלוננת? התשלום הזה 
מכסה ברוב המקרים מגורים, מזון, תל"ן )למי שעדיין לא 
בקיא: "תכניות לימודים נוספות", כלומר שעות לימודים 

שלא כלולות בסל החינוך( ועוד ועוד. 

אז נכון, אנחנו משלמים על מוצר אמיתי. אבל לפעמים, 
בואו נודה, היינו מוכנים לוותר על עוד סמינריון לבן יקיר 
לנו בתמורה לקצת שקט כלכלי. למרות שהחינוך הדתי 
- ועכשיו כולם יכולים להנהן בראש - הוא בוודאי הטוב 

ביותר בארץ, לפחות עבורנו, בכל זאת בשורה התחתונה 
המצב הוא בלתי נסבל. נקודה. 

אמהות לששה ולשבעה ילדים, שנאלצות לחסוך מפיהן 
בכדי לאפשר לילדיהן את מה שאנחנו מכנים "החינוך 
הטוב ביותר"; משפחות שנכנסו לחובות ולקחו הלוואות 
במרחב  מיעוט  אינן  כבר   - מעולה  חינוך  אותו  לטובת 
כי  מרוצים מעצמנו,  בוודאי  אנחנו  בינתיים  הדתי-לאומי. 
לא  הכסף  את  לומר שאצלנו משקיעים  יכולים  אנחנו 
בעוד פלזמה לחדר של הילד או בעוד משחק מחשב 
אלא בחינוך איכותי, אלא שלא תמיד זו השוואה נכונה. 
לעתים הדברים מגיעים במשפחות מסויימות לפת לחם 

-  ומכמה בחינות אין להן באמת ברירה. 

מדוע? משום שהציבור הדתי יצר נורמה, נורמה מסוכנת 
שקמה עלינו. הציבור הדתי יצר מפלצת במו ידיו, ולמפלצת 
הזו קוראים "חינוך פרטי". כי בואו נקרא לילד בשמו: החינוך 
שעליו אנחנו משלמים הון תועפות הוא בסופו של דבר 
חינוך פרטי. תקראו לזה איך שתקראו: חינוך תורני, חינוך 
איכותי, הטוב שבטובים - בסופו של דבר יש לתופעה הזו 

שם וקוראים לה נהירה לחינוך פרטי. 

ואנו במו ידינו יצרנו את התופעה הזו. את ילדינו הטובים 
ביותר, החזקים ביותר בכל המקצועות, מהבתים הטובים 
ביותר - אנחנו שולחים לאותו חינוך פרטי, ומשאירים את 
דלי האמצעים ואת החלשים, גם מבחינה לימודית, בבתי 

הספר הציבוריים. 

עצם אי הנוכחות של הטובים ביותר לצד הטובים פחות 
בבתי הספר הציבוריים, מדרדרת עוד יותר את היכולת של 
המערכת להתגבר על הפער ההולך וגדל בין החינוך הפרטי 

של הציבור הדתי - קרי ישיבות ואולפנות - לבין החינוך 
הציבורי. וכאן תופעת הביצה 

והתרנגולת מקבלת משנה 
הפרטי  החינוך  תוקף: 

החינוך  ומתחזק,  הולך 
ונחלש,  הולך  הציבורי 

החינוך הפרטי הופך 
במקום  לנורמה 

שהוא  למשהו 
לנורמה,  מחוץ 

ואז גם משפחות 
שאינן מסוגלות לכך 

דוחפות את ילדיהן לאותו 
חינוך פרטי. 

קודש  שעות  ביותר  מעוניינים  אנחנו  נכון, 
אתם  נעשה?  מה  אז  לילדינו, 
לפני  פסק  בג"ץ  הן  שואלים. 

מספר שנים שמי שרוצה עוד שעות 
שכן  לשלם,  מוזמן  הדתי-לאומי(  בציבור  )לפחות  קודש 
לעניין שעות  ישראל  תלמידי  כל  בין  שוויון  להיות  צריך 

הלימוד שהם מקבלים. 

זו בעיה ויש לפתור אותה. אבל יש לפתור אותה בלחץ 
ציבורי, מול המחוקק, מול המפלגות שאמורות לייצג אותנו. 
שיהיה זה הנושא הראשון שייסגר בהסכמים קואליציוניים. 
לא בכך שאנחנו מורידים את הראש, שולחים עוד ילד 
ל"אוניברסיטה" - לפחות מבחינה כלכלית - כבר בכתה ט', 
ומפוררים אט-אט את החברה שבה אנו חיים, עם הדבר 

הגרוע ביותר שיכול להיות: אי שוויון בחינוך 

המדור מוקדש ל: ברית כהן ויצחק כוכב; 
ברכה זלצר ויאיר אליאב; חיים בוכריס ושירה עובדיה; 
לאה סחיווסחורדר וצורי בר-יונס; ניר שביט ומורן 
משאש; זוהר אלבז ונועם חדד; זיו חסן ואורפז תורג'מן; 
שירה רוט ואליה שימול; נבות דוד ויסמין פסטרנק; 
וניסן בניטה ורחלי רחמני; שהתחתנו מתחתנים השבוע. 
ול: שירז פייבלוביץ ואביב ביתן; 
קרן יוסקוביץ' ואיתמר לב רטוב; 
בניה אסיף ושירן בן-עטר; עידן בן שמעון ועפרה 
אליקים; ואביטל וייס וצחי מרקוזה;
 שהתארסו בשבוע האחרון.  
ולכל אלו שעדיין מחפשים, שימצאו בקרוב!

גם לכם היו פדיחות בדייטים? 
גם לכן נמאס לשמוע את השאלה 
איך יראה שולחן השבת שלכן, 
ועוד יותר את התשובה של הצד השני?
 gdaat@pisrael.com :שלחו אלינו ל
או ספרו לנו בפייסבוק
פדיחות וסיפורים מצחיקים מדייטים, 
ואת הסיפורים הטובים ביותר 
נכניס לבועות בקומיקס.

יוצאתמדעתה 

פגשת 
את ששון?

עם שמחה 
בהרי יהודה...

יון... ציירה: תיקי עדרי
חן חן לדודה טובה על הרע
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קודם כל, קחי אוויר... הרגשתי, תוך קריאת השאלה, 
את הדאגה ואת העשייה הרבה סביב בנכם. לקחת 
- משמע לסמוך על הילד שלכם, שיידע  אוויר 
שלו,  הכשרונות  את  ולמצות  הטוב  את  לקחת 
גם אם לא תהיו שם יום יום. החלק המשמעותי, 
האישיות  עיצוב  של  הראשונות  בשנים  לפחות 
נותנים  שאתם  מה  על  מושתת  שלו,  והחינוך 
בבית. בבית הוא מקבל את כל מה שבעתיד יבנה 

את האישיות שלו, ובאמת 
לא ישנה אם ילמד אנגלית 
או חשבון בשיטה של מכון 

ויצמן או של מט"ח. 

"גב"  לו  חשוב שידע שיש 
בבית שעליו יוכל להישען. 
הספר,  מבית  לבוא  שיוכל 
לספר חוויות, לשתף במה 
שעבר עליו - גם בלי שאתם 
"אני  מיד  ותגידו  תקפצו 

אראה למורה הזאת..." או בלי שתרימו מיד טלפון 
שקרה  מה  על  להתלונן  בכתה  ההורים  לאחד 
בכתה. ילדכם ילמד שעדיף לשתוק, כי לכל מילה 
יום  כל  לומר  עדיף  מבחינתו,  תוצאה!  יש  שלו 
שהיה "בסדר" וכך לא יהיו לו בושות. יש גבול דק 
שלומדים אותו כל הזמן בחינוך ילדינו - ההבדל 
בין מעורבות הורית שהיא מבורכת, לבין התערבות 

שלא מוסיפה לכם, ובוודאי גורעת מילדכם. 

בכלל, כדאי לשים לב: יש לכם עוד שלושה ילדים, 

אחד  כל   - ומקסימים  מוכשרים  ודאי  הם  וגם 
בתחום שלו, שאולי עדיין לא גיליתם אותו. נראה 
שאתם משקיעים הרבה מאד זמן, רגש ומחשבה 
בילדכם הבכור - כדאי לבדוק מה קורה עם השאר. 
יש סיכון בגידול ילד "מורם מעם", גם אם הוא 
אנוכי,  אדם  להיות  לומד  הוא  באדם.  המוכשר 
שקשה לו להתחלק עם אחרים. הוא לומד שהוא 
ה"נבחר" ועלול לשלם מחיר בהמשך, גם בחברה 
וגם במשפחה. זה מזכיר לנו 
מהתנ"ך  סיפורים  מיני  כל 

ומהחיים, לא?

כהורים, חשוב מאד להשקיע 
זמן ומחשבה בחינוך ילדינו. 
זה  אבל  כסף,  שגם  כמובן 
עם  שלכם  השיחות  משני. 
ילדכם, לא שיחות "תחקיר" 
אלא  "חפירה"  שיחות  ולא 
 - משמעותי  קשר  בניית 
של  שיתוף  שנותיו.  לאורך  ילדכם  את  ילוו  הן 
ההורים והתייעצות אתם אינם מובנים מאליהם, 
ואלו לא יכולים להתחיל בגיל 16 או 20. הקווים 
בונים  התשתיות  ואת  פתוחים,  להיות  צריכים 

מן ההתחלה. 

לעתים, אם רמת התסכול והחרדה עולה אצלכם, 
ההורים - כדאי לקחת צעד אחורנית ולהתייעץ 
שם  הם  מקצוע.  אנשי  עם  או  ניסיון  בעלי  עם 

בשבילכם. בהצלחה! 

אנחנו גרים במרכז הארץ ויש לנו ב"ה ארבעה ילדים מקסימים! הגדול )מוכשר מכולם!( בכתה ג'. השנה 
הצלחנו להעביר אותו סוף סוף לבית ספר אחר שמתאים לו יותר. חשוב לנו שימצה את כל הפוטנציאל 
הטמון בו. אנו מביאים אותו לבית הספר ונמצאים במעקב מתמיד עם צוות המורים. לצערנו, גם בבית 
הספר הזה אין מספיק שיתוף פעולה, למרות הבטחות שהיו בתחילת הדרך. אני מרגישה מתוסכלת 
שהבן שלי לא ממצה את כל יכולותיו ואני, למרות כל מה שאני משקיעה, נתקלת בחוסר הבנה במקרה 

הטוב, ובעוינות במקרה הפחות טוב...

גילוילב

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

בתנו הקטנטונת,

את עושה לנו הרבה נחת, ואת עדיין צעירה מדי 
בשביל להבין איך זה יכול ללכת ביחד עם כל 
הצביטות בלב שיש לנו בכל פעם שאת מגיעה 
אפילו  שאני  החדשים,  הבגדים  עם  הביתה 
לא יודעת איפה קונים אותם, ועם הסיפורים 
מהילדים.  אחד  אף  עם  עברנו  שלא  ההזויים 
אבל בניגוד למה שאת חושבת, אני לא רואה 
אותך רק דרך המשקפת הדתית. אני רואה את 
כל המכלול, וזה מה שאני לא מבינה, וזה מה 

שכואב לי.

יש כאן איזה סוג חדש של דתיות. את הולכת 
לשיעורים הרבה יותר ממה שאני הולכת, את 
להתקיל  יכולה  ואת  בשבת,  לתפילות  הולכת 
עם  בפרו  מטיול  בהול  בטלפון  פתאום  אותי 
מי  זה,  עם  יחד  אבל  מוזרות.  כשרות  שאלות 
לפי  דתיה  שאת  ינחש  לא  אותך  מכיר  שלא 

איך שאת נראית. 

כבר הרבה זמן שהחבר'ה שאני מציעה לך בכלל 
הפרטיות  את  מכבדת  אני  בחשבון.  באים  לא 
שואלת  לא  ואני  עליה  מגינה  כך  כל  שאת 
אותך אפילו אם יש לך מישהו או לא, כי זה 
ישר מכדרר אותך לכדור של קוצים צעקניים. 
וזה למרות שאני סקרנית עד העצמות לדעת 
עדיין  את  גבולות  אילו  על  עלייך,  עובר  מה 

שומרת.

יש דבר אחד שאבא ואני אומרים לכולכם כבר 
יש  שלכם.  הסביבה  את  תבחרו  שנים:  הרבה 
לסביבה השפעה מעצבת על דרך החיים שלנו, 
היום  שלך  האנושית  והסביבה  ולמוטב.  לטוב 
במגורים, בעבודה, חברות )וחברים( - לא עושה 
לך טוב. את זה אני יכולה להגיד באחריות אחרי 

היכרות מעמיקה של 25 שנה.

תעשי חיים, תראי עולם ותחזרי.

אוהבים, דואגים ותאמיני או לא - גם גאים
אבא ואמא.

תשובה: 

שאלה: 

חוותדעת
הורים, שחררו.

ד"ר חוה אנקור - מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

לחברה מובילה בתחום מוצרי הצריכה בס"ד

jobs@l-s.co.il :לפנות בצרוף קו"ח לפקס: 08-9324500  |  מייל

לתפקיד מאתגר ומתגמל מאד, בעבודה בשוק הפרטי 
ובחנויות הנוחות (yellow, אלונית ומנטה)

דרושים אנשי מכירות
בשיטת ה"ואן סייל"

jo

● 12 שנות לימוד לפחות, לאחר שירות צבאידרישות:
● כושר ביטוי

● הופעה ייצוגית
● נכונות לעבודה מאומצת

● רשיון ג' - יתרון
התחלת עבודה: מיידי

שכר התחלתי: 7,000 ברוטו + פרמיות

שומרתחברה
שבת

 
"השיחות שלכם עם ילדיכם, 

לא שיחות "תחקיר" ולא שיחות 
"חפירה", אלא בניית קשר 

משמעותי, הם ילוו את ילדיכם 
לאורך שנותיו"
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תהילה גולדשטיין

תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 
הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

בלב מלא גיל,פיצוחים

נא בצעו תרגיל:

שבע ושבע ועוד שש - 

עשרים הוא המספר המתבקש,

אז מי מכם מוצא?

הפסוק המתאים בפרשת "ויצא".   

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
ועתשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

שב
 ה

דת
חי שעבר

שבוע 
שובות מה

ת

המדור בחסות:

זה עונג שבת

גם יצחק וגם עשיו לקחו להם נשים, בהיותם בני ארבעים. יצחק לקח את רבקה, )כ"ה, כ'( 
ועשיו לקח את יהודית )כ"ז, ל"ד(.

הזוכה: הודיה חפר, נווה

שעברדעתילדים
שבוע 

שובות מה
ת

תשובות שלחו למייל: 
 yeladim@pisrael.com

עד יום שלישי הקרוב. 
בין הפותרים נכונה יוגרלו פרסים. בהצלחה!

וע
שב

 ה
דת

חי

1. ילד )כ"ט, ל"ד(
2. הראשונה נוספה לפני קודמתה )כ"ח, י"ח(

3. החודש החמישי זורז )כתיב חסר( )ל"א, י"ד(
4. ראו את הילד הבכור )כ"ט, לב(

הפרסים מתנת מנטוס

פתרון ריבוע הקסם 
מהשבוע שעבר:

הזוכים:
משפחת מלאכי
קרית שמואל

מ ת
ת ר מ

ר מ א ת
ת ו א ר מ

אוי לא!!!
בטעות שלחתי 

מייל עם תמונות 
מפדחות במקום לחבר 

שלי - למורה שלי! 
איזה פדיחות!

ואם הוא יעביר את זה 

הלאה לשאר המורים???

זה מה שאני תמיד 
אומר על לשון הרע!

בגלל זה לשון הרע זה כ"כ 
חמור! אתה אומר ואין דרך 
חזרה - ועלולים להעביר 

זה מתגלגל...את זה הלאה ולא תדע לאן  

פווו... 

איזה נס!
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תאטרון עמוקה בהצגה על בטיחות בדרכים ילד זה“ב בשילוב קסמים ומשחקים

והפתעותהגרלות פרסים


